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 الموذص:
هيرى  تْرف ّزُ اهرراسة إهى اهتػسف على يستٓى تٓادر اهػًوٕات المحردة لإدارة المػسـة في المَظًات المبحٓجة

يساًّتْا في دوق ابتكارات تَظًٕٕة في ظن المتؾٕسات اهبٕئٕة ؽٕس المستلسة، هسػٕا يٌ اهبحث هتحلٕق ذهم تى إسلاط 
، هتى اهتٓضن SPSSّزُ اهرراسة على اهبَٓك اهتذارٔة اهذشائسٔة بتٓزٔع استبٕان هتى تفسٔؼ إداباتِ هحووت باستذرام بسٍايخ 

ٕات المحردة لإدارة المػسـة هسػى اهبَٓك هتكٕؿ يع المتؾٕسات اهتَظًٕٕة في اهبٕئة إهى هدٓد غلاكة تأجٕس بٌٕ اهػًو
المطسـٕة، بًَٕا ٍفت غَٕة اهرراسة هدٓد غلاكة كٓٔة بٌٕ اهتكٕؿ يع اهتؾٕٕس اهتَظًٕي المطسفي هبٌٕ الابتكار في 

المذعط هْا يٌ كبن اهبَٓك اهتذارٔة اهذريات المطسـٕة هكٌ بشكن إدًاهي ٔٓدر تأجٕس يباشس هأذابي على الابتكارات 
اهذشائسٔة، هتٓضي ّزُ اهرراسة بضسهرة اّتًام كٕادات اهبَٓك اهتذارٔة برراسة هتشذٕص المتؾٕسات اهبٕئٕة هتحوٕوْا، 
هاهػًن على دـع هتحفٕش اهػايوٌٕ يع المػارف المطسـٕة على إددال ابتكارات تلَٕة على يَظًاتْى بًا ٔتًاشى هظبٕػة 

 ت اهٓضػٕات اهسٓكٕة هوًَظًة.احتٕادا

 المعرفة، عمليات إدارة المعرفة، الابتكارات التنظيمية، التكيف مع التغيير التنظيمي إدارة  كلمات مفتاحية:  

The impact of knowledge management processes on organizational innovations with a 
view to adapting to organizational change 

Abstract: 
This study aims to identify the level of the existence of specific processes of knowledge management in the 

investigated organizations and their contribution to the creation of organizational innovations in light of the 

unstable environmental variables. In order to achieve this, this study was dropped on Algerian commercial 

banks by distributing a questionnaire  Analyzed using the SPSS program, The study found that there is a 

strong correlation between adapting to regulatory change and banking innovation, but overall there is a direct 

and positive impact on the planned innovations. By the Algerian commercial banks. This study recommends 

that the leaders of commercial banks should be interested in studying, diagnosing and analyzing 

environmental variables, and working to push and motivate those working with banking knowledge to 

introduce technological innovations to their organizations in line with Nature of the needs of the market 

positions of the organization. 

Keywords: Knowledge management, knowledge management processes, organizational innovations, adaptation to 

organizational change 
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